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 PREFACE 
 
 The following oral history testimony is the result of a videotaped interview with Franz 
Wohlfahrt, conducted by Linda Kuzmack on December 7, 1989 on behalf of the United States 
Holocaust Memorial Museum. The interview took place in Washington, DC and is part of the 
United States Holocaust Memorial Museum's collection of oral testimonies. Rights to the 
interview are held by the United States Holocaust Memorial Museum.  
 The reader should bear in mind that this is a verbatim transcript of spoken, rather than 
written prose. This transcript has been neither checked for spelling nor verified for accuracy, and 
therefore, it is possible that there are errors. As a result, nothing should be quoted or used from 
this transcript without first checking it against the taped interview. 
 



 FRANZ WOHLFAHRT 
 December 7, 1989 
 
 
TECHNICAL CONVERSATION 
 
Q: OK. Would you please tell us your name, and your age, please? 
 
A: My name is Franz Wohlfahrt. I'm close to seventy years now. And I was born in Köstenberg-

Velden, Carinthia [province]. That's in southern Austria. 
 
Q: I see. And, um, what is the name of the town that you are from now? 
 
A: I live now in Pörtschach-am-Wörthersee. That is a town known for where Johannes Brahms, 

uh, lived for some years and worked. And also the ex-King of Spain, Alfonso, also lived for 
years in Pörtschach with his family; and, uh, then the English King, Edward the VIIIth--the 
Duke of Windsor--lived, uh, first there, after he left England. In that town. It's a beautiful 
tourist, uh, town, a beautiful lake surrounded by mountains. And is visited by many tourists 
from all over the world. 

 
Q: Could you tell us a little bit about the size of your family, uh, the oldest to the youngest; and 

your mother and father? 
 
A: My father was, uh, born 1896 with the name of Gregor. And my mother, Betty--uh, born 

Strukl. And we had, uh, six children. I was the oldest. And my three brothers--uh, Greg, 
Christian, and Willibald--they were in the age group, uh, down to eleven years in 1939. And 
two sisters, Ida and Ann[a]. 

 
Q: I see. Could you tell us a little of what life, when it came to what...what your family did 

before 1933? What type of things were happening in Austria before '33, when Hitler took 
over in Germany? 

 
A: My parents had a little farm. And also my dad did some work on the road, and uh...beside the 

farm. And then great unemployment, uh, came, the Depression; and they had quite a great 
difficulties in keeping up with the payments for the home. And also the cost of living was 
quite high. So they had some difficulties, all the result from the First World War. 

 
Q: That's right. Uh, you made mention that your father was in the First World War. 
 
A: Yes, my father was a Catholic. He was called in the Army, and uh, was three and a half years 

on the Italian front, in the Isonzo.1 And there he got some injuries; and also over a half a 
                         
  1 Serbo-Croatian and Slovenian: So_a. River which runs near the border between Yugoslavia 
(Slovenia) and Italy, in the vicinity of Gorizia and Monfalcone. Scene of fierce fighting during 
World War I.  
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million men lost their lives in that part of the Dolomite Mountains. And when he came home 
he couldn't get over it, that what happened to them. And he discussed this with some of the 
war comrades. And also, he asked the priest why this was possible; that in the name of God, 
they were placing them to kill their fellow, uh, Catholics who were under the same church 
and same Pope. But he had no answer. And then a few years later, they...in the end...toward 
the end of the '20's, some Kolporteuren [Ger: door-to-door book salesmen] or missionaries 
of the Bible students came around. And they showed him from the Bible that true Christians 
would not take part in such a war, that they do believe in the word of Jesus that everyone 
who takes the sword will die by the sword. And the contrary, you should really love...love 
God and also their fellow man. And this really opened the eyes to my father, and he was so 
enthused. And one of the publications what they brought him was that booklet, Prosperity 
Sure. (Holding up booklet) It incidentally carries our family name, Wohlfahrt Sicher. And 
then he said that this must be made known in that area. And he started preaching the good 
news of that kingdom, what he believed in, what he prayed for. That through that kingdom, 
the problems of mankind will be solved. 

 
Q: I see. So then it was in that year that your father became one of Jehovah's Witnesses? 
 
A: That's right. And he got a assignment in, uh, vicinity for about, uh, sixty kilometers, right up 

to the mountains. You know, to call on people. And one of the next one what showed interest 
and became a Witness was, uh, a neighbor, Hans [NB: Johann] Stossier--which, uh, sister I 
later married, because she became one of Jehovah's Witnesses, too. And he helped him to 
preach in that big territory. He had sometime walk up to eight hours in one direction, 
because he was not able to pay the train fare to those outlying areas. And so a congregation 
was formed of about, uh, twenty-four, until, uh, Hitler came.  

 
Q: So what began to happen then to your...your family, to your congregation then, in '33 to '38? 
 
A: In the beginning, when in Austria the dictator government was established under, uh, 

Dollfuss.2 He was then in '34 assassinated, and followed by Chancellor Schuschnigg.3 And 
uh, about, uh, 1936, in, uh, February, the work of Jehovah's Witnesses was banned. And my 
father was already jailed at that time under the peddling laws--peddling without a license. So 
he couldn't pay the fine; so he was then jailed for some days, just by preaching, uh, the good 
news. 

 
Q: You mean, he was accused of peddling? 
 

                         
  2 Dr. Engelbert Dollfuss was the Austrian chancellor from 1932 until 1934, when he was murdered 
during a Nazi attempt to seize power in Austria. 

  3 Dr. Kurt Schuschnigg was the Austrian chancellor between 1934 and 1938. He was imprisoned in 
German concentration camps during the war, but survived and died at Innsbruck in 1977. 
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A: Yes. 
 
Q: For what reason? 
 
A: With literatures, that it was required--this was just the excuse--uh, he would need a license. 

For that reason. 
 
Q: I see. 
 
A: And then things developed, uh, uh, towards '38. There were quite some difficulties. Uh, also 

with this movement already, some Nazis started preparing; and there was the talk of a 
takeover of Austria. In that time, I start apprentice-time for painting; and it was even 
noticeable in that school. We were forced to obtain religious instruction. And when a priest 
came in, uh, there was some apprentice what were already over twenty before they got a job. 
And so they objected to the teaching and, uh, presence of the priest. And some in the 
background even hailed Hitler in his presence. He was very upset. And then the priest said, 
"What's wrong with our religion? You have no respect! Ask me questions." And so nobody, 
uh, want to ask, after, any questions. So I asked the priest, uh, "I would really like, uh, to 
have some of my questions answered, because, uh, I have some doubts about, uh, that 
teaching." And he said, "That's what I want!" And so I asked him for a whole hour the 
different questions. About, for example, the involvement of the war: how it was possible that 
in the name of the same religion they were placing the Austrians to kill the Italians. And, uh, 
he said that this was the greatest shame. It should never happen again. And at the end of that 
hour, he came to my desk. He said, "It never happened to me that anyone asked so many 
questions. And, for example, also about if the Catholic Church can really claim that they are 
the only true faith." So he said, "Believe me, I would rather have a handful Catholics what 
would die for their faith, but not so many millions what only on the paper." And then when 
he asked where I got this knowledge, uh, of the Bible and, uh, I was able to ask him such 
questions; so I explained to him that our father teach us from the Bible. And he said, "You 
are on the right road. Just continue." 

 
Q: So what were some of the...the pressures that you began to see from '33 to '38, when Hitler 

took over [in Austria]? What were some of the changes that were taking place in your town? 
 
A: Yes, the changes were a few months later [from] when I had that discussion. Uh, Hitler 

moved in. And then it became really such a, uh, uh, pressure and change. Uh, people were 
watched, uh, everything they did. They took account of everyone who did not salute it. And, 
for example, I had, uh, refused to answer the Hitler greeting. And it took...it took not too 
long and I was called before, uh, SA group--some of the party informations that I had 
refused twelve times the greetings. 

 
Q: And what is that greeting? 
 
A: Hail Hitler. And so they want to put me in the camp. But the master painter was avoiding, by 
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excusing, uh, me that I should finish my training and that he needs me. And so I got still 
through without being taken to the camp. 

 
Q: You mean, other people were reporting you? On you, ... 
 
A: Yes. 
 
Q: ...that you wouldn't "Heil, Hitler"? 
 
A: That's right. There were, uh, papers asking me to answer with a Hitler greeting. But we 

explained to him that we never will hail a man. That this only belongs to our Creator, 
Jehovah God. 

 
Q: I see. So then all of this took place when you were still under twenty-one? 
 
A: That's right. 
 
Q: And in Austria, what age is that--the age of twenty-one? 
 
A: Twenty-one, when you are full responsible. Uh, like, uh, when you are called in the services, 

in the army. Then you are full responsible. But not before. 
 
Q: I see. OK. So then in the year 1938, when Hitler finally took over, what were the things that 

began to happen to you and to your family? 
 
A: Yes, the first thing was that they called my father for registration. And in 1939 already, 

before the Polish War started and, uh, at that Commission, they said it was visible that my 
father was a invalid, partly from the First World War. He suffered [sublalian (ph)] arthritis; 
he lost all his teeth right in that time. And then they said, uh, he should be left alone and sent 
back, because he had enough from the First World War. But then there was some question 
put to him by some of the German officers. And he said that it would be also against his 
conscience as one of Jehovah's Witnesses to have anything to do with war. And despite that 
he was not eligible for war service, they kept him there. He was transferred in, uh, military 
jail. And there, uh, he had to wait about three months, uh, [to] be transferred from the, uh, 
Vienna Army jail to Berlin. And there he was put before the War Court, the 
Reichskriegsgericht [Ger: State War Court]; and there, he was sentenced with about twenty-
eight other Witnesses to death. In the meantime, some of the town[s] people and the former 
mayor, uh, put up a petition; and, uh, they were signed by most of the people. Even some 
Nazis sent in letters of recommendations. And this was all ignored. And the one who had 
started that petition was nearly put to Dachau. And they warned him not to do anything like 
that anymore. There were still people favored; and they liked my father. In that letter was 
stated he was an example for the community, that he was a very loving neighbor and that he 
helped everyone. But this didn't help anything. They beheaded him. And it is really a 
coincidence that today is that very day. The 7th December of 1935 [1939]--fifty years since 
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my father was beheaded. 
 
Q: You mean, 1939? 
 
A: Yes, 1939. On the 7th...7th of December; that's right. Today [is] fifty years since that date. 
 
Q: Now, did you mention before that your two brothers were also there as well, in Berlin, at that 

time? 
 
A: Uh, no. At...at that time, uh, there were some other, uh, uh, Witnesses from, uh...some from 

that area. But my...I was put uh, uh...three months later, uh, I was called up in the work 
services [NB: Arbeitsdienst]. But my second oldest brother [Gregor Jr.] was, uh, called, after 
he became twenty-one, uh, to the air force [NB: Luftwaffe]. And he took the stand of one of 
Jehovah's Witnesses; and he was sentenced to death. And they waited nearly five months 
with the execution. Because, uh, everyone had the chance to sign a form that he is not 
following anymore Jehovah's Witnesses; and also, that he breaks, uh, his oath to Jehovah 
God and is willing to serve Hitler. My father had one month time. And my brother--twenty-
two year old brother--had two...uh, five months time; but he did not, uh, sign the paper. But 
this were ...this was very hard for him. I had the occasion to meet one of the barbers. He [the 
barber] was transferred from the execution chamber of uh...to our camp. And he was, uh, 
cutting his hair and shaving him. And he noticed that I had the same name; and he 
remembered that this was my brother what he was, uh, serving there in that area. And he said 
it was very difficult. He had, day and night, heavy chains on their arms and weights on their 
legs before the execution. Day and night. They only were taken off during mealtime, or 
when they used the toilet. 

 
Q: What was the name of the camp, or the place your brother was at, before he was executed? 
 
A: This was...most were executed in Berlin--in [the] Plötzensee, where thousands were 

executed. And some were executed in Brandenburg, also in Berlin. And some were executed 
in other places; like, uh, from our congregation there were different ones. Uh, even some 
were gassed in Auschwitz. 

 
Q: I see. Well, since Jehovah's Witnesses were such a small group, why was Hitler interested in 

killing them or destroying them? 
 
A: Yes, uh, because of their firm stand that they were staying neutral and not taking part in 

Hitler's, uh, goal to rule the world. And they feared if more people would take that stand, so 
it would be very damaging. And that's why it came up, uh, even in all the churches. For 
example, Pastor Niemöller4 was saying in that connection, after the war in one of his big 

 
  4 Martin Niemöller was head of the anti-Nazi Confessing Church from 1937. He was interned in 
Sachsenhausen and Dachau--usually in solitary confinement--until liberated by the Americans in 
1945. 
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gatherings, "If we had taken the stand with the Catholic Church as true Christians, Hitler 
could have never gone that far. And there's no excuse. Because many are saying, today, 'We 
were forced to take part in that war. We were forced by Hitler.'" He said--Pastor Niemöller--
"We have seen a group of Christians which were not only giving up their freedom. Many 
were giving up their lives, to keep faith alive in those dark days. These were Jehovah's 
Witnesses. And if they were able do it, we could have done it." And the same comment 
made even, uh, before, by Chancellor Adenauer5 in a letter, according to Der Spiegel. And 
Eisenhower, where he said the churches had a great responsibility in the concen...on the 
concentration camps. If they had spoken up, Hitler could have never, uh, be able to bring 
about these terrible things in the concentration camps. 

 
Q: Now, why was it that they beheaded, uh, your father and brother and other Jehovah's 

Witnesses, instead of just shooting them? 
 
A: Yes, they did, uh, shoot only, uh, two brothers I know from Salzburg. But, uh, it was then 

changed, because they were not worth it being executed. This was a honorable way of 
execution. And beheading was dishonorable. This was the reason. 

 
Q: I see. OK, so then that's what happened to your family. Now, what happened to your two 

brothers who were young? 
 
A: Yes, uh, after my second brother, uh, was, uh, executed, they took the other two, uh, younger 

brothers--they were about thirteen years old, one was fourteen--and the two sisters--one was, 
uh, also in the age of about fifteen; sixteen, the second. They took them away, so that she 
would...they would not be influenced, uh, by their mother. Because my mother was still 
raising them and teaching them in the spirit of, uh, the truth with the Bible. And so they tried 
to take them away from that influence. They even in a letter apologized that they have taken 
them away, because they know that they had a very good upbringing. And so the two sisters 
were taken to some homes, some...what were directed by nuns. And also, my two, uh, 
younger brothers were taken to the French border near Strasbourg, in the Landau.6 And there 
they were indoctrinated ...they tried to indoctrinate them with, uh, the Hitler teaching. There 
were some special instructors coming in. And because my little brothers refused to hail 
Hitler when they asked them, then they kicked them. Uh, one of the little brothers was once, 
uh, bleeding all over the face. Uh, they was kicked around, they landed in the gravel there 
behind this institutions. And then later, they forced them to that home defense. And that little 
brother was still shot.7 Uh, lost his life, too. 

 
Q: He was shot? 
                         
  5 Konrad Adenauer was the Chancellor of West Germany from 1949 to 1963. 

  6 Located in the Rhineland Palatinate, to the NW of Karlsruhe. 

  7 This was Willibald Wohlfahrt. 
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A: Yes. They were not aware that already, uh, fighting took place in that area. And he was shot, 

too. 
 
Q: I see. And how old was he at the time that he was shot? 
 
A: Sixteen. About sixteen. 
 
Q: Sixteen years old. And then what happened to your other brother? 
 
A: The other brother was taken down to the Russian border; and he was, uh, injured down there. 

And he was in quite bad shape during all this years, uh, kept in that home. And he did 
survive, but he died in a...a accident later. But the two sisters, they... 

 
Q: What are their names now? 
 
A: This was Christian and Willie. And the two sisters--Anna and uh, Ida--they did survive the, 

uh, institutions there. And they were able to work on farms; but all under the supervision of, 
uh, that, uh, convent. And then, one was able to work on a other farm. And they survived, 
and they are still active Jehovah's Witnesses today. 

 
Q: OK. Now, let's go back to yourself, Franz. What happened to you, now? Let's...let's start with 

what happened to you in 1938, again. And maybe you can tell us what happened, the various 
incidents that happened to you, when you were put into jail. 

 
A: Yes. As I mentioned, we had always these difficulties from, uh, the Nazi organization. And 

we were watched. And, uh, I was staying at that time with...still with that master painter. 
And just occasionally, I was for a few hours able to see them and get some literatures, and 
get encouragement from my dad. And my dad always said, "Just prepare yourself." You 
know, because we didn't, uh, know, uh, all what went on. But he did mention that in 
Germany they have great difficulties, and they were informed. That but he didn't told us in 
details what really happened; but he encouraged us to be prepared. That the very difficults 
time...uh, difficult times are ahead. And this helped us. When I got after the call to the work 
service, after his execution, that I took the stand and refused to take part. Because I knew that 
this is just a cover-up. They called it "work service" but it was a real... such rough training, 
uh--what I mention later what incidents happened in that camp--just be prepared for the 
army. And I refused that. 

 
Q: So the "work service" wasn't really a work service. It was preparing you for the military, 

you're trying to tell us? 
 
A: That's right. They...they were, before the war they were using that for building roads and so. 

So I thought this is nothing wrong. But when I was called up, the first thing they explained 
us: "Now we're going to use the spade instead [of] the gun. And we're going to make all this 
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exercises with the gun...with that, uh, spade representing the gun. And then, in a few weeks 
when the training is over, you're going to get the real thing--a beautiful gun." They showed 
there in that, uh, compound, you know, where they had the exercises. And I refused then to 
take part also in the singing. They asked us to sing these, uh, Nazi songs: "And today, uh, 
Germany belongs to us. But what tomorrow, the whole world. And then we're going to 
march against England." And I refused it. And they were amazed at that, the officers. 
Eespecially, some of the German officers. 

 
Q: So how did they treat you then, as a result of you not doing that in front of all the troops? 
 
A: Yes, there was a other, uh, incident, too. And that evening, they gave me the last warning--

that I must be the first one tomorrow, and also dress in that uniform with the swastika. And 
so I told them ahead of time I will not take part. And then they told me to send my civilian 
clothing home. But during the night, I was talking to the other recruits of my stand. And in 
the morning, I had all the uniforms what we received the day before packed in a sheet. And 
then in the morning, I put my civilian clothing on. And they were warning me before. They 
were with me, the officers, first for hours threatening me. Threatening me that they're going 
to shoot me, and all kinds of, uh, threats. But in the morning, they told me I must be one of 
the first one in line out in the exercising grounds. And I didn't came out. And then the 
officer, the German officer, came in. And he was shocked. I was in civilian clothes; I had all 
the military stuff in that wrapped blanket. And he ordered me to change right away, you 
know, in the uniform. And I refused. I said, "I told you last night." And then he called for the 
commander, and with whom I had for hours discussions. And he said, "I respected that you 
very much. But you said you are willing to do work." And so I explained to him, "Yes, I 
would have worked. But yesterday, there was no work involved at all in the exercises. Only 
military training. And I told you ahead of time." And then he said, "Then, I understand." 
Then they had to put me in a dungeon. And from there, they threatened me. Especially these 
German officers. They didn't allow me to shave. They said, "If you believe in Christ Jesus, 
you should wear a beard." And made fun of me. And then midnight...after midnight, they 
came in. These heavy locks, you know, were moved that you just jumped up. I had to sleep 
on a board, and just got water and bread. And so they tried to soften [me]. And they said, 
"I'm going to hit you there, that you're going to give up." And he was very, uh...a very rough, 
uh, officer. But I did not give in. The next day I supposed to, uh, go in front of all the recruits 
and salute the flag. If not, they said something terrible is going to happen to me. And they 
...about four hundred recruits and all the officers were standing there; and I had to march by 
and greet that big flag in front of them. And so I walked by. And I just said, "Good day." 
And they were so mad that I had to walk back. 

 
Q: You mean, you wouldn't salute the swastika. 
 
A: No. Because I was taken a... Just like the three Hebrews, what, uh, supposed to bow down in 

front of the image of, uh, the King Nebuchadnezzar. So I refused that. And then I was put 
back in a dungeon. And those who were guarding me, they said, "We were so afraid that 
they going to shoot you." Because all evenings we are just discussing Jehovah's Witnesses 



USHMM Archives RG-50.030*0256 9 
 

and their stand. And they told me, "Yes, you are right. We...we would... We don't like to 
have any part in that, too. But where do you get this strength? You know, we...we just are 
not able to do it." So I explained to him that "Only through the spirit of Jehovah God, we are 
able to take the stand. We are not able from...to do anything from ourselves, because, uh, we 
are just like any of you--uh weak men. But with the spirit of God, we are able to take our 
stand. And we are not fearing death." And, uh, one of the soldiers said, uh...he said, "We 
were so amazed that you had no fear. That you had even a little smile on your face, when 
you walked by when they ordered you to salute that flag." 

 
Q: Now, you...you were saying that an officer came to you and tried to force you. Now, he was 

the head of all the work camps or something? 
 
A: Oh, yes, uh, there are different ones. But it was interesting, that, uh, in the meantime I 

watched, uh, through my dungeon. There was a little crack; and I could see how they were 
drilled, you know. These exercises were so hard that some of them, uh, uh, became so ill. 
Had pneumonia, some of them; and some died. And I witnessed myself when they were 
carrying them out in coffins. And, uh, can you imagine? There were two cases there what 
died. That was in the camp, uh, uh, [Dietersdorf (ph)], Arbeitsdienst Camp [Dietersdorf 
(ph)], uh, in Burgenland--in east, uh, Austria, close to the Hungarian border. And can you 
imagine? There were some, uh, high ranking officers--uh, like one of the higher ranking 
officers, uh, his name was, uh, Mayer--he came into my dungeon and said to me that he has a 
high respect for our stand. He said, "And I know there are even laws that you could refuse 
that, as conscientious objector. But all these laws are made...will be made, uh, invalid 
through new laws, what, uh, don't give you the chance to be a conscientious objector." And 
he was trying to influence me--and also some other officers--if I would run away. Just go 
over the border, so that they would save my life. And they even on purpose--I didn't know--
left the dungeon open during the night. But they honestly meant--these were Austrian 
officers--to save my life. But I told them that I would not do that, because, uh, we want, uh, 
to stand even if we loose the life. We want not to compromise. And also, we would have 
endangered our relatives--my mother. Also, we were planning to get married, uh, with, uh, 
Hans Stossier's sister. And they would have been taken to the concentration camp. Because 
this was, uh, known all over the country: if anyone fled to another country or was hiding--
like some did, to hide from their responsibility as soldiers--all their relatives were taken to 
Auschwitz. And we know personally some what were gassed there. Very few survived.  

 
Q: Now, you said there was one officer in that camp that came to you particularly. And he was 

the head of all the camps. And he tried to pressure you in to saluting the swastika? 
 
A: Yes. Uh, this was, uh, closer to the end of my thirty-three days in that dungeon. From Berlin, 

uh, Doctor Mendinger. He was in charge of all the pre-military training of the troops; and, 
uh, he tried to persuade me, too. Uh, I was brought before him; and he said, "You are not 
aware what will happen to you." I said, "I am aware." "No, no! That's easy talk," he said. 
"You know what laws are in force now?" And so... And he said, uh, I should, uh, think what 
a big future is ahead for every young Germans. "We're going to rule the world. And you're 
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going to be part in it. And you are very valuable, a valuable citizen. Uh, so far, we have 
information about you. And we do not want that you lose your life because just somebody 
has talked you in." I said, "No, that is my own conviction. And then, that we rather lay down 
our life for Jehovah God, for righteous principles. And that we don't become blood guilty." 
And he said, "No, you are not aware what, uh, lies ahead of you." And then I told him just a 
few weeks ago my father had been beheaded for similar reasons. Then he was shocked. He 
said then I know; he gave me still the order. And then he felt just exhausted. He was trying to 
convince me and [NB: to] give up my faith. 

 
Q: OK. So now, after the thirty-three days in this camp and in the dungeon. Where did they take 

you to next? 
 
A: I was taken then to a jail for investigation. And from there, I was transferred to the Gestapo 

in Graz--about sixty or seventy kilometres...kilometers, in the capital city of Styria 
[province]. And there, I was threatened by the Gestapo men: "And, uh, then you're going to 
see what will happen, if you take a Führerless stand!" And I was charged with, uh, uh, 
demoralizing, you know, the spirit of the recruits--by making statements that I will never 
give an oath to Hitler, I will never fight for him, I will never wear the Nazi insignias and that 
I rather be willing to die than to serve Hitler. And for that reason, I was put before a special 
court of three judges. And, uh, they also, uh, assigned a lawyer what supposed to defend me; 
but he said, "What shall I do if you don't give up? You know, it will be not much use." And 
then the judges, uh, based their judgment on my uh faith. "And, uh, we respect your stand," 
uh, one of the judges said. "But because of the situation Germany is in, your statements 
before recruits is very damaging. And we must sentence you to five years hard labor." And 
so I was put after, uh, in one of these, uh, uh, security jails. I was put right beside some 
noted, uh, criminals. Murderers. One of, uh, other had big crimes committed; and in the 
middle of them I was placed. And the reception there was from that officer. He said, uh, 
"That is the greatest shame! If somebody breaks the law and doing something wrong--like, 
uh, stealing or even sometimes killing somebody. There are human weaknesses. But to 
refuse to serve our beloved Führer, that really is the greatest crime! And you deserve it [NB: 
imprisonment]." Then I was put in a dungeon there, again for reception. And dark holes; on 
water and bread. And then I was kept there for, uh, just for a while, until I was, uh, also, uh, 
interviewed from a professor of the Graz University, where they make studies on different 
cases of criminals. But they apologized. "I should not regard that this is a criminal case, but 
we just want to hear from you why you take that stand. Because we read through the papers, 
and it is, uh, remarked that in your faith are suicidal tendencies. You want to throw away 
your life to get so fast as possible to heaven." And I never made a statement. And so they 
want to find out. For hours, they were interviewing, me with, uh, about eight students from 
that university. And they came to the conclusion that we...that my faith is really based on the 
restoring of this earth to a paradise. That the prayer "Your kingdom come, and God's will be 
done"--that this is our faith. That we are standing with both feets on this earth; and that we 
never...that I never mentioned anything about, uh, going to heaven. I explained to him that 
there are some small number what have that heavenly hope, and what the Bible describes--
the 144,000. But before, uh, that interview was over, that professor said, "We had been asked 
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not...at, uh, no occasion to show any of the papers to a prisoner what we interview. But I 
found here some remarks, and I just want to let you know. And read them yourselves." And 
can you imagine what they are told, this, uh, put under this...under...in my papers? A new 
law came out. Uh, they called it in Germany "Krieg state law."8 This is a law which says if 
you are eligible for the army, you cannot serve that sentence. You have to be kept in a 
concentration camp, in a work camp, until the war is over. And then you have to serve this 
five-year sentence. And they knew already that I going be transferred in that camp. And that 
professor showed me that there were remarks [that] I am a very dangerous prisoner. I would 
try to escape. I would try to get in contact with out...with the outside, and do uh things 
against the law. They should be very hard on me, and they should isolate me from all other 
Witnesses. So that it would be easier to break me in my un faith than if I have association. 
Can you imagine that that professor had such a confidence in me that he showed me these 
remarks? And really, uh, a few days later I noticed, uh, there was a military commission in 
there and looking over the prisoners. And that, uh, uh, official, what was...what was the head 
of that, uh, jail-- uh his name was uh, Hause (ph)--and he was the one who had made the 
remarks. And I was sort of put already in front of him before. And he said, uh, that, uh, he's 
going to try, you know, to break my faith and I should give up. And he was present when 
that commission of army officers and all looked us over. And when I was...was brought 
before that commission, he said, "See! That's the one! That's the one! That's that one, uh, 
Jehovah Witness, what does not want to serve!" And that officer just made the remark. You 
know, I was twenty years... hardly twenty years, then. He said, uh, "It's too bad that you still 
slipped through the executioner's hand. But we're going to make up that, if you continue that 
way." And then I was transferred from that institution, that jail, in a camp to Germany. He 
put me on that transport to that work camp Allweiter Rodgau,9 in Hessen-Nassau [province], 
where we had to work. And they did assign me really one of the worst jobs in the camp. 

 
Q: Now, this particular camp. Where is that found in Germany? Could you give us a location? 
 
A: Uh, that is, uh, a area between, uh, Frankfurt, uh, and, uh... Frankfurt, Darmstadt, 

Aschaffenburg. In that area. There was swamp land, uh, to be irrigated, and also we had to 
dig trenches and dig out trees. And also [we] cut down some of the trees. You know, to 
create, uh, some land where they planted different things to produce food. And there, I 
noticed for over three years I was standing in that swamp; and not proper...uh, very poor 
food, very poor clothing and, uh, shoes. Even when I had, uh, to testify a few years ago in 
Germany before historians on the Frankfurt newspapers, they found that was one of the 
worst treatments. When we came out from this swamp and had this, uh, swollen and, uh, 
sore feet. You know, spongy feet. We had to change in wooden Dutch clogs, without socks. 

                         
  8 This is probably a reference to the Kriegssonderstrafecht (Wartime Special Criminal Law) 
enacted in 1938, which authorized stiff punishments for political offenses. 

  9 This was Strafgefangenenlager Rollwald, established near Dieburg (Germany) in 1937. Also 
known as Camp II of the Strafgefangenenlager Rodgau-Dieburg. 
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Just a little break, and that break in no time disappeared. And then we had to march four 
kilometers and goose-step with these big clogs. And this, uh, rubbed all our skin off. And 
this start inflammation, and, uh, pus developed; and literally our feet rotted away. When we 
tried to get relief, uh, in that so-called "Lazarett" [Ger: "military hospital" or "sick bay"], 
they just took some benzene, uh, and rubbed that sore legs that we were screaming from 
pain. Then they chased us back to work until I collapsed. Then one of the officers, uh, 
somehow, uh, he took interest in me. He said, "Is it really that bad?" And when I showed 
him the legs, you know, uh, he just felt sick. He said, "They really should do something for 
you." And he insisted that I was, uh, a time off from work, and I got some disinfecting, uh, 
materials. So that it healed up little bit. But I had years to deal with. 

 
Q: Can we go back just to the time you were taken from that jail, to when you were first taken 

to this new camp? Uh, how did they transport you there, and what was your first day? And 
what...what happened at the very beginning? 

 
A: Yes. Uh, when we came uh we were transported in, uh, this, uh, cars, uh, were...uh, were 

little compartment just with full men. We had to stand in there upright. And they assaulted 
us, and we... You know, called us all kinds of names. And uh...and then we were, uh, 
transferred, first to Vienna; and from there again we were transferred to, uh, Munich. And in 
Linz, we were also transferred. And they wanted the publ...uh, the public to watch out for 
dangerous criminals that were being transported in chains. And then, when we did arrive at 
that camp, uh, they had a special reception from that camp commander, too. He said, uh...his 
name was, uh, Müller. He said, uh, "If you don't want to kill the English or the Frenchmen, 
you don't want to kill even parasite like lice or flea. You have to regard them as parasites. 
They have to be exterminated. And we going to make you to do that. Otherwise, you will not 
survive that camp." And on the way out, I was...I was, uh...also, we were, uh, watching how 
on the shoulders how some Austrians what tried to escape, how they were bitten by dogs, 
their faces ripped and, uh, shot at. They were all covered with blood, and they hardly moved 
there. This was a terrible reception. And we were about thirty-five men. And then when we 
had the reception for examination at the doctor in this Lazarett, one of the guards, he say that 
just we're transferred from the Dachau camp. And uh, he was the one what singled me out 
from all thirty-five; and he said, uh, "Why are you here?" And I told him, "I'm one of 
Jehovah's Witnesses." He said, "I knew that you have not committed a crime. But I just warn 
you, if you don't give up--like in Dachau and in other camps--you're going to go through the 
chimney." This was also that. Despite it was not, uh, such a type camp like, uh, Dachau or 
Mauthausen, but still they used similar methods in this camps. And I did not get away from 
that terrible job until we got a new commander. And all because of that remark, they must 
keep me also iso... isolated. There were different Witnesses in the branches of that camp, but 
I was always kept away, separated from them. So that we were not able to encourage each 
other. Yes. 

 
Q: I see. OK. So then, who were the other prisoners that were in that camp? What were some of 

the other groups besides [the Witnesses]? 
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A: The majority were...like, uh, we came from Austria. And that interview in Germany was 
specially related toward testifying that we were not all criminals. And today the Germans, 
uh, claim--or some of the neo-Nazis--"They deserved being in the camp. They were 
criminals." And then I could testify that among this thirty-five, uh, what were transported 
from Austria to that camp, were all political prisoners. One among them was a Catholic 
priest. He was, uh, also jailed, put in a camp for listening to BBC and mentioning some of 
the points in his church. And that's why they put him in the camp. But there were no others. 
Uh, what there were among the other prisoners were some uh criminals with all kinds of 
records. And sometimes they used them in general, you know, to be hard on political or 
religious prisoners. 

 
A: Did you get a chance to talk to this Catholic priest? 
 
A: Yes, I, uh, did had a chance. And he said, uh, "I am ashamed to be here for political reasons, 

because listening to the radio. I supposed to defend the faith. But you Witnesses are...uh, you 
are really true Christians." And uh, he appreciated. Because he had difficulties to work and 
get...reached a quota of, uh... We worked first in, uh, for a while in a factory, where they 
made some, uh, steel wire fences. And he got such sore fingers, and he couldn't reach that 
quota. So I was used to hard work, and I was able to do most of the job for him. And he 
appreciated that so much; where some of his brothers in the faith--uh, Catholics--said, "Now 
you just have to learn, to see where the bread comes from." But he appreciated really my 
help. And even later, in later years, when he was released already after one year, he was put 
back in his parish. And he promised me he's going to see my mother on _____. About three 
years later, he travelled about five hundred kilometers from eastern Austria, Styria 
[province], uh, to the place of my mother [and] my bride, Mary. And he supported, even, my 
mom. He offered her about five hundred, uh, marks, because my mother was without any 
support. And then he heard about that I am preparing to be executed. And he knew that 
already the family was so hard hit--my father, brother was executed, [and] my wife's, uh, 
brother. And also the children taken away. So he even wrote letters to some priests in 
Germany, to try to influence the commander--and even some of the Gestapo, if possible--that 
they would save my life. This was really a exception, how that priest respected Jehovah's 
Witnesses. Whereas, on the other hand, there were some, uh...according to some of the 
history books of Mr. Levy, there were quotations from German church papers where they 
encouraged, uh, Catholics, uh, to report any of the Witnesses what are still preaching to the 
people; so that they're going to be taken to the concentration camp. So that priest was really a 
exception. He really respected. And I am still in contact with him, uh, today. And he just 
lately still thanked me for being so helpful to him in those hard days. And he is also reading 
our publications. 

 
Q: Well, let's stop there for just a moment. (Pause) [They're going to change the reels so when 

we resume we're going to go back to the camp again.] [TEXT IN PRECEDING 
BRACKETS NOT ON VIDEOTAPE] 
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 TAPE #2 
 
Q: Would you like to describe for us now a typical day of work, with, uh...what time it got 

started and what happened during the course of the day, evening? 
 
A: Yes. Uh, the most difficult, uh, time was when the winter came. The cold. The snow. We had 

to get up, uh, at least around five o'clock in the morning; and there was always a...a rushing 
to get a little bit of that, uh, uh, breakfast, and then... Which consisted of a little bit black, uh, 
substitute coffee and, uh, some little bread; but, uh, you couldn't call it bread. It was really, 
uh... There were food what they had given us there, that kno...that came to us known for very 
poor food. There was turnips; and also some dead animals were grinded, uh, in that, uh, 
vegetable soup. And even some diseases developed from that. And we were sometimes 
covered--or for the bigger part during our camp time--with boils. And the odor of that food 
was even so bad, when some kommandos who worked in this bombed out cities that people 
were complaining--when some of these prisoners were transported in one of these uh, cattle 
cars to the jobs--that they became sick just smelling that type of food. So, [it] gives you some 
idea. But when you had hunger, you still had to eat something. And that's why we became, 
uh, quite weak, through that, uh, poor food. And some prisoners what came from Dachau, 
they always remarked, uh, this was a golden food--what they were getting in Dachau--
compared with ours. But the worst thing was in the morning, the Appell--as they called it: 
lining up the different working kommandos. And they took hours, until some were replaced 
what took sick or some what died, so that they had the full number through newcomers. And 
then they count...the counting. And in that time, they always commanded us to stand still; 
but when you were poorly dressed, and, uh, that wind and that snow, it was automatically 
that we were shivering. And, uh, there was really a difficult time. 

 
Q: Hmm. OK. So that's how your day started. And from there, you went to where? 
 
A: Yes, then we were loaded on, uh...on trucks. On... Can you imagine? On open trucks. Some 

had to march to the different near working places; but some what had to work far away, they 
were put on trucks. And you know how cold they were in the winter; and we had to sit. And 
I was, uh, sometime assigned to some jobs; and it took quite a while to reach them. And you 
can imagine how hard it was on the prisoners, when they were in that, uh, open car. 

 
Q: OK. All right. So then, what did the work day consist of? 
 
A: Yah, we were digging trenches and, uh, irrigating land. Putting the pipes in, and then also, 

uh, making this, uh, big collector. You know, put this big collector pipes in, that are diameter 
of over one meter. And before, we had to load them on the trucks, all by hand. And 
sometimes they broke; and sometimes they nearly smashed our uh legs when they fell apart. 
You know, some were faulty in, uh, the pouring of cement. And so, uh, this was really under 
the condition that we had always wet feet. And then when we came home, we had no, uh, 
chance to dry the clothing. And practically, the next morning we had to dress ourselves again 
with the wet clothing. This was especially bad during the winter. And many got sick, and got 
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pneumonia and so forth. 
 
Q: Did you have heat in your barracks at nighttime? 
 
A: Uh, practically there was no heat. There was a little ovened areas; but, uh, there were some, 

uh, uh, poor constructed barracks. You know, the wind and snow blowed through. We were 
really shivering all the night through. 

 
Q: And how many people were in a barracks? 
 
A: There were about, uh, in that barrack, the average were at least one hundred.  
 
Q: And how many per bunk? 
 
A: Uh, we had, uh, about, uh, three in, uh...in this, uh, bunk bed. 
 
Q: Now, what began to happen to you as you began to work there? 
 
A: Yes. Uh, as I say, there was, uh, mainly assigned to this, uh, uh, uh, digging trenches and 

digging out trees and everything. And toward, uh, '43, they were...uh, there was a change. A 
new commander came; and he had, uh, occupied, uh, a new villa, and it needed painting. 
And they found out that I am a...a tradesman. And so they called me out from that job. And I 
was uh able to do some work for that uh commander. And because of doing that work, uh, I 
was able, uh, to talk to him. And especially, uh, he was, uh, very, uh, surprised... There was 
no wallpaper available. And before, the painters just put some whitewash on; and this 
colored off. And I noticed in that camp where also experimented not only fertilizers, also 
from I. G. Farben, different paint materials--like, uh, latex sealers. And with these sealers, I 
imitated then wallpaper. And he was so surprised what, uh, I was able to do. There's still one 
of these few patterns, what I was making the rooms with. Uh... (Holding up samples) And 
this was the occasion, too, where the camp commander was, uh, asking me... They called me 
up for the military service, because they were short on man materials, to Africa. And then... 

 
Q: Now, what was that year now that they called you up for that? 
 
A: This was, uh, the end of '43. And then the commander asked me what my stand is. And, uh, 

in the meantime, we... During my work, we already discussed some of our, uh, stand as 
Jehovah's Witnesses--about our neutrality. And even the wife [of] the commander made 
remark we really do not, uh, deserve that we are in such a place. And the commander said, 
yes, he doesn't regard me as a law-breaker--I'm just here because of my faith. And when I 
received the call, then I was preparing myself. Because I knew already from experience that 
everyone in our congregation was, uh, executed what, uh, refused, uh, the military services.  

 
Q: Just to go back for a few moments, uh, to the wallpaper again-- or really, the paint. How did 

that happen to, uh...to help you with that commandant of the camp? That wallpaper--or that 
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paint, I should say. 
 
A: Yes. Uh, when his wife came in, uh, she asked him. I really shouldn't... She couldn't imagine 

that I have done something wrong, that I, uh...why I am in there. And so the commander 
said, uh, "No, I don't regard, uh, that he has done anything wrong. He's just here because of 
that faith in Jehovah God." And so he was able to, uh, get a setting back of my call for six 
months. And he saved me being brought before the court in, uh, Berlin. 

 
Q: You mean, all because you were able to...? 
 
A: Yah. And mainly... Uh, first of all, I was able to do the job not only for him; but they gave 

me some other job, even to high ranking government official. I even had to, uh, paint and, 
uh, repair, and restore as a wood finishing in some of the government offices in that city. 
They even, uh, put some other, uh, civilian, uh, overalls over my prisoner clothing. And this 
helped me, that I, uh, was spared from execution. And what I found out later, that this was all 
the work of that commander. Otherwise, I would have not survived. 

 
Q: What was the impression that he first got when he saw that... that "wallpaper"--which he 

thought was wallpaper--on the walls, when he walked in with his wife? 
 
A: Yah, he thought that I got somewhere a wallpaper. But none was, uh, made, uh, during that 

time. And then he even looked how I closely, uh, joined the paper. He couldn't find, uh, the 
joints. So I explained him after; and then he was really amazed, and he really appreciated 
that type of work. 

 
Q: And how about his wife? 
 
A: And his wife, she appreciated also. Because she had a lot of cleaning, uh, to do before. When 

they, uh, touched the walls, it was all over their clothing. There was just whitewash on. But 
this new material, latex paint, was washable and very durable. And then she realized, 
because I was so skinny. She disappeared and came back with a big plate of, uh, sandwiches. 
And you could see that there were still some people what had feeling and understanding for 
us, and they felt sorry. Or, sometime when we were walking to the different shops, 
marching, German people threw their apples and food, uh, stuff. But sometime the guards, 
you know, when they noticed that, they warned them they will take them with...uh, in the 
camp. But people were really, uh, seeing what has been done, you know, to German people, 
just because of their faith or their political views.  

 
Q: So then, because of your ability to paint and make it look like wallpaper, it actually helped to 

save your life? 
 
A: That's right. That's right. And I had also opportunity in this experimental farms, which were 

designed and built after models from Jehovah's Witnesses. There were some very capable, 
uh, uh, model carpenters. And I had to work then in those farms. And there, I had the 
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opportunity--because of orders from the commander--that I could move quite freely, and 
even, uh, talk to people. Uh, some were...uh, some lost their homes and were bombed out; 
and so, temporarily, they lived in that farm. Uh, some of the German people. And, uh, they 
asked me, uh, "How is it possible, uh, you, uh, still have a...a...? You behave so different 
than the others, and you have still a smile on your face--even in that misery what you are in. 
Why are you here?" And then I told them, "I am one of Jehovah's Witnesses." "What?! They 
are putting you in the camp just because of your faith?! What does your dad say, that...your 
mother, that you are in that condition?" I said, "Sure, it is very hard for my mother, because 
she lost already our father. He was beheaded. My brother was beheaded. And the children 
taken away." They couldn't believe it. They start to cry. (Crying) They said, "What?! Such 
things are done in...in Germany?!" (Crying) You know, they try to... also to help me with 
food; or when I got this terrible dysentery and a touch of this typhoid fever, they were the 
ones what sent--through some guards and workers what were assigned to that camp--some 
charcoal tablets and, uh, uh, some medication, so that I've did survived. I just owe it to those 
people that they helped me. And can you imagine? And other thing, what I would never 
think of: because I told them that I have to prepare myself (pause -crying) for the execution, 
(crying) that it was a arrangement made... Can you imagine? One day, I come to work and I 
was comforted with my mother (crying) and Mary--my bride, my sister. They arranged--can 
you imagine?--that I had a special work to do in that experimental farm; and they called 
them from, uh, Austria, you know, that I would be able to see them before the execution. 

 
Q: You mean, those people that lived there arranged this? 
 
A: Yes. 
 
Q: So that you could be...? 
 
A: Yes. Yes. Can you imagine what the danger was involved? If they had found out, you know, 

they would have, uh, executed them right away, you know.  
 
Q: And so you, uh...when it came to Maria, she was able to come to see you? 
 
A: Yes, and my mother. And, uh, even, once, the uncle was there what was later gassed in 

Auschwitz. 
 
Q: OK. Well, would you describe that meeting with your mother and with Maria? 
 
A: Yah, it was just unbelievable. You can imagine that was also for me a great encouragement, 

because, uh, I was so cut off from other, uh, Witnesses. And, uh, my mother and Mary, they 
encouraged me. But, uh, you can imagine how we appreciated that. We could never forget 
that. 

 
Q: Now, where was it you met? In a house? In a barn? 
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A: In that, uh, in that farm house, where they were living; because ...uh, that experimental farm. 
 
Q: Well, how was your mother and Maria able to get from Austria all the way over to this 

camp? 
 
A: Yes, they were able to, uh, take the train still, you know. But later, this was very difficult; 

because they were bombed on the way. And again, for a number of times, uh, Mary was able 
to visit me; but under very great, uh, difficulties, because the bombing increased. And also it 
was the danger of, uh, of that, uh...you know, what was involved with the guards. If they had 
found out, you know. But I owe it just to the commander that I had that freedom without the 
guards, you know, uh [to] do these different jobs. 

 
Q: Oh. You mean, the commander would permit you to go to different locations without any 

guards? 
 
A: That's right. That was, uh...I just owe it to him that he, uh, ordered the, uh, guards to leave 

me alone, despite that there were some protesting about this. And uh, they also, uh, toward 
the end of the war they tried to, to perse...prosecute him about those, uh, things. He was also 
in great danger. 

 
Q: Himself? 
 
A: Yes. Because the guards, uh, felt, uh, that he is trying to make friends with the prisoners. But 

he really, uh, helped us in many ways, you know, to make our situation easier.  
 
Q: I see. All right. Now, as the war began to draw to a close then, how many times did he help 

to spare your life then? A total of how many times? 
 
A: Yes. Uh, he avoided my call, and so the execution, three times. The third time, he offered me 

civilian clothing. And he said to me, "Be very, very careful. I had, uh, great difficulties to 
keep you alive until this day." And so, he was, uh, doing everything he could, uh, what was 
possible. And he had the opportunity, you know, to hold back my call. And only I owe it to 
him that he was, uh, saving my life. 

 
Q: Hmm. Very interesting. And at that time, how much did you weigh about at that time? How 

much did you weigh when you went in, and how much...? 
 
A: There was about at that time 150 pounds; and then I came down. So around, uh, 90...about 

uh, 88, 90 pounds. 
 
Q: And you were saying that the foods that were being presented to you prisoners was 

experimental foods? 
 
A: Yes, they also had experimental foods. Uh, artificial margarine, and then artificial tomato 
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soup. For example, it was such a sensation of, uh, burning that, uh, we had to drink by the 
quarts water after the meal. And also different, uh... different types of, uh, soups they 
produced there, they would try it on us. We had, for example, for days--when we had that 
soup--uh, uh, orange colored mouths. And the color didn't get away for days, when we had 
that soup. 

 
Q: Was there any reaction to your body, when you took in that... that food that was prepared 

with chemicals? 
 
A: Yes, there's one thing I had. That, uh, quite a bit of stomach trouble developed. And we 

noticed, especially, toward the end when we were liberated and we got the first meal, I 
nearly died. I couldn't stand anything, and for many years. And even today, I have to be very 
careful in eating rich food or ...or certain drinks I have to avoid. 

 
Q: You were saying that the potatoes they used to make with chemicals or chemical fertilizers? 
 
A: Yes, they used a lot of fertilizers. And they were just like an acid, you know. It was too much 

of the chemicals in there. 
 
Q: All right. Now let's go toward the end of the war now. And the commandant was able to 

keep you alive up to that point. What began to happen, as the American troops began to get 
closer? 

 
A: Yes, when the American troops came closer, also with the low flying planes they dropped 

leaflets over the camp and warned the guards not to harm us. That they are going to be 
brought to justice if they would, uh, do anything to us. Then they flew into the camp, right 
through the camp area. And they shot down the guards from the watch...from the 
surrounding watch towers. And, uh, there was quite a...a situation, uh, through the bombing 
raids too, you know. We had to stand just in the barracks; and sometimes they were moving 
back and forth from the big bombings of the city and the surrounding areas. And also some 
bombs were dropped quite close to our camp. But we were never, uh, hit, or...or injured. 

 
Q: Now, who came into the camp then to free you? 
 
A: Yes, uh, as I found out when the Americans came closer, the commander--what I found out 

later--uh, he got orders to defend that camp. Soon the Americans arrive to open fire; and they 
had a lot of...we were surprised how much munition and, uh, armaments they had in that 
camp. Piles of, uh, machine guns and ammunition and grenades, and all kinds of weapons. 
And the commander said, "Yes, yes." He will follow these orders. But when the Americans 
arrived, he put out a white flag. He tried to keep so many guards as possible there, so that, 
uh, the order was, uh, kept. But those who have committed crimes or murdered prisoners or 
tortured some, uh, they fled during the night. But still the bigger part of the guards, uh, 
stayed there. And we were then surrounded from all sides by General Patton's, uh, troops. 
And in that time, I was already in civilian clothing. And I was, uh, quite, uh, a friend of one 
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of the Norwegian high-ranking officers from the air force. His name was [Videreu (ph)]. 
And, uh, he was having experience with Jehovah's Witnesses in Norway already; and he said 
he respected us very much. And, uh, because he was such a high-ranking officer, they 
allowed him to get occasionally some parcel from the Red Cross. And even he shared some 
of the little food with us. And uh, he was the one what, uh, welcomed the American troops, 
because he spoke, uh, fluent English, German, and French.  

 
Q: All right. 
 
A: And they were really surprised, you know, what they found. 
 
Q: Now what happened to that commandant of that camp? 
 
A: Yes. When we, uh, were liberated, but they didn't let, uh, all, uh, prisoners out. Because there 

were also criminal prisoners. And the camp commander did not, uh, destroyed any records; 
so the political prisoners took care to sort them out, that only political or religious, uh, 
persecuted prisoners would go free. And so, uh, they offered me as the first one to walk out, 
the American, uh, officers. And, uh, they really couldn't believe it. That English...uh this 
Norwegian officer explained them why I was in there as one of Jehovah's Witnesses, and that 
so many from our family were already, uh, executed, you know. And they couldn't believe in 
what state that we were in. And, uh, so the officer, or the commandant or the other officers, 
were were all jailed just in one of these barracks, and, uh, guarded by the American troops. 
And then we went straight to the American officers and testified. You know, about that he 
really tried to help us, you know. That he got even some extra food, and then that he avoided 
some of the executions and so forth. And in about three days, he was freed. But other, uh, 
guards and officers were brought before the courts. Some what were committing some 
crimes; but most of the dangerous ones, they all escaped. The majority escaped.  

 
Q: Tell me, now... Now, when you got back to your home congregation, how many did you find 

alive? Or what had happened to your congregation? 
 
A: Yes, when we came back there were twelve what were executed, gassed. And three still 

came out--survived, uh, and died after the...after having still some typhoid fever. But, uh, 
about, uh, three or four other Witnesses did survive, that they came also home quite sick, 
like, uh, Brother Bürger and some of my cousins. 

 
Q: Now what happened with your cousin10? Now that you got a chance to start talking to your 

cousin, what had he gone through and what did he tell you? 
 
A: Yes, he was in the camp up in, uh, Flossenbürg. And in Flossenbürg, he was assigned to 

work in the crematory. And in a period of about three months, he had some terrible 

                         
  10 Referring here to Anton Wohlfahrt. 
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experiences. He related how Russian soldiers and officers were executed by the hundreds 
and hundreds. How they were begging, you know, to consider their families--their...their 
parents and, you know, wife and children. But they mercilessly killed them. Then, what was 
one of the worst things, uh, uh, Polish girls what became pregnant with Germans-- before 
they delivered, you know, and in the stage of nine months pregnancy--they made all kinds of 
experiments with them. And then they screamed at my cousin. In five minutes, he must clean 
up, you know, the operating tables for the next one. And he just couldn't see it. And Jewish 
girls, they made all kinds of, uh, operations. One...one writer of a book about this came, said, 
uh, it was just terrible. There were also eye-witnesses of, uh, this, uh, experimenting. And he 
said that only through the Bible students, Jehovah's Witnesses--who were assigned, you 
know, to burn the prisoners--that they could get some information what a mass murder, 
killing and experimenting went on. 

 
Q: What did you cousin tell you as to the experiments? What...what type of experiments on the 

Polish and Jewish girls? 
 
A: Yah, they were making all kinds of experiments on...during the delivery of a child. And also, 

they were experimenting on different diseases; or they were experimenting on some, uh, on 
vein operations. Especially women. They went through terrible operations. And, uh, also 
they were experimenting pressure chambers, uh, like in different ones. You know, for the air 
force. And then freezing prisoners. And uh, all these experiments were taken...this. He 
couldn't stand any longer. And he asked if they would execute him rather; and, you know, 
burn him too. Because, uh, he just couldn't stand it. Then they threatened him, that they're 
going to kill him if he refuses to do that work. And he did refuse. But he was then assigned 
to a Kommando. But he was still, uh, surviving; but he died after on typhoid fever. He also 
was a witness of that execution of that well-known Admiral Canaris,11 who was the chief of 
the German Secret Service. He was very badly beaten and tortured. Also others testified 
along that line, that he [NB: Anton Wohlfahrt] was an eye-witness of that. 

 
Q: At this time now, you found out what happened to your uncle, as well? 
 
A: Yes, also in that, uh, period, uh, my uncle--who was a war veteran from the First World War, 

and, uh, was on the Russian front, lost one eye there and was kept for six years in Siberia. 
And he came back; he survived. And, uh, got married and raised a family. And his three 
boys--minor boys--and, uh, even the girl, was taken in a concentration camp, because of, uh, 
stand as Jehovah's Witnesses--also in connection with that "work service." And when he 
visit...tried to visit them, uh, they kept the father there, too--the Gestapo--and put him in the 
same camp. And told him he is responsible, that he didn't raise them in the spirit of Nazism. 

 
  11 Admiral Wilhelm Canaris was head of the intelligence and espionage section of the Reich War 
Ministry (later the Abwehr Foreign Office of the Wehrmacht High Command) from January 1935 
until July 23, 1944, when he was arrested for suspected complicity in the plot to assassinate Hitler. 
Canaris was sentenced by an SS court and hanged at Flossenbürg shortly before liberation. 
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And then, it happened because he was a invalid and older already, they ordered him to pack 
his belongings. And before his three boys, he was led to the gas chamber. And you can 
imagine how they felt? (Crying) He was also a very loving father. 

 
Q: And in what year did that take place then, that you found out? 
 
A: This was about '44. 1944. And to cover up the whole affair, they sent a condolence telegram-

-the SS commander of Auschwitz--to my aunt. Who was also, uh, quite ill; and later she was 
also in the Gestapo jail, and took so serious ill and had no treatment. And she died, too. But 
just shortly before, you know, they sent here even a telegram: that they did everything, uh, 
for her husband, but his, uh, uh, stomach ulcer got so bad that he died. And that...that was the 
cause; and if she wanted to have his, uh, ashes sent. Just to cover up, you know, what they 
had really done. 

 
Q: So then, now after the war and after you were freed, you went back home. And, well, what 

did you find at home? What were the conditions like at home? 
 
A: Yes, uh, you can imagine how many did not came back anymore. But, uh, those of the 

Witnesses what did survived, even in that state we were so glad that we did not, uh, 
compromise. And that anything, even the difficult life whatever--there's not much food 
around and all kinds of difficulties. But it was nothing, compared what we went through. 
And that we never regretted that we had, uh, spent such years in the concentration camp, or 
that so many died. Because we knew ahead of time. Even Jesus said when we will follow his 
example that we will have to expect persecution. The same when they persecuted him, they 
will persecute you also. And how true it really became, and how glad we were that we did 
not took the sword. Like Jesus said, "All those who take the sword will die by the sword." 
And that no problems in this world can be solved just by force. Even the former President, 
uh, Eisenhower, who was also so shocked liberating us; he made a comment in his last book 
that Jehovah's Witnesses are really true conscientious objectors. That he, as a military man, 
accept us; and that Jehovah's Witnesses never tried to solve problems by force, but all with 
love. And that is what we really firmly believe. That only through God's kingdom, the 
Creator will really bring about the restoration of all things, the earth to paradise. And where 
all this wickedness what went on in this concentration camps, and what still goes on all over 
the world, that this will come to an end--like, uh, Psalms 37, 10 and 11 shows that, uh, you 
will look around and the wicked one will be no more. But those who really trust in Jehovah 
God, the humble ones will possess this earth, and will really enjoy then happiness and peace. 

 
Q: Yes. Now you have a Bible there that was sent back from one of the concentration camps. 

Would you like to tell us about that Bible? 
 
A: Yes, this Bible was, uh, sent back after my brother-in-law was executed in the 

Sachsenhausen camp. And uh, you can see it is quite worn out and beaten. Sometimes it was 
even in some water. But this was the miracle, that we were able to keep it what had given 
them strength through these difficult days. And, uh, we would like to donate that Bible, uh, 
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to the Holocaust Museum, as a proof that God's word has helped and strengthened those who 
were really bearing witness for the great God, Jehovah, during these difficult times. 

 
Q: OK. We'd like to thank you very much for your experience and your expressions. 
 
TECHNICAL CONVERSATION 
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 DOCUMENTS AND ARTIFACTS 
 
(1) This is the our Bible what was used by my brother-in-law, [Johann] Hans Stossier, in the 

Sachenhausen camp. And, uh, he used it already before, in different other camps--like, uh, 
Dachau, Neuengamme, Oranienburg. And this helped them to be encouraged, through the 
reading and studying of God's word. And, uh, this was after the execution sent back to, uh, 
his older parents. And we want to donate this to the Holocaust Museum. 

 
(2) (a) This is a... This is a imitation of wallpaper with, uh, design rollers and, uh, latex paint. 

This is just a more simple imitation, but sometimes it was done in four or five colors and 
very different designs. Some looked like materials. (b) And this is another one, also along 
that line. And this helped me to survive when I did the work for that camp commander. 

 
(3) [Wall plaque, made of wood and painted.] This is a Bible verse from Proverbs, the third 

chapter, [verses] 5 and 6. And this I made, to send it through one of the workers and guards 
in that camp [to my family]. That was in the time where I was waiting for the execution, and 
just to give my family encouragement. And it did came out, and they received it. And I still 
was in possession until today. And it is a reminder how really God's word has strengthened 
us under those most difficult days. 

 
(4) And this is the only notification of the execution of my father to my mother. She never 

received any letters, or any proofs that my father had committed anything against the law, or 
that he was sentenced to death. And we inquired just lately, at that very place where he was 
executed, for some information; and there are no more records. They all disappeared. And 
this is still a living proof that this type of persecution and Holocaust really happened. And it 
is unbelievable that today many are having doubts about it. 

 
Q: Would you please translate the notice for us, and the date on there? 
 
A: The notice says, "To, uh, Mrs. Gregor Wohlfahrt, Barbara born Strukl, in St. Martin-am-

Techelsberg. The death sentence against your husband, Gregor Wohlfahrt, from the 8th of 
November, 1939, has been carried out this morning, December the 7th...7th December of 
1939. From the Oberreichskriegsanwalt." 

 
Q: We'd like to thank you very much for your time and your experiences. 
 
A: Yes. And you're welcome. 
 
Q: OK. 


